
روحاني: فرهنگ ايثار و شهادت
 بزرگ ترين قدرت بازدارنده است

نهادينه ش�دن روحيه ايثار و ش�هادت ب�ه عنوان بخش�ي مهم در 
فرهنگ عمومي كش�ور را در برابر انواع توطئه ها بيمه خواهد كرد. 
به گزارش پايگاه اطلاع رساني دفتر رياس��ت جمهوري، حجت الاسلام 
حسن روحاني روز گذشته در نخستين جلسه شوراي عالي ترويج و توسعه 
فرهنگ جهاد، ايثار و شهادت كه در راستاي تحكيم و تقويت فرهنگ ايثار و 
شهادت در جامعه تشكيل شد، با تأكيد بر اينكه اگر تجربه دفاع مقدس هم 
نبود، ترويج فرهنگ ايثار و شهادت براي حفظ انقلاب و كشور ضروري بود، 
گفت:  نهادينه شدن روحيه ايثار و شهادت به عنوان بخشي مهم در فرهنگ 
عمومي و از جمله در ساختار نظام آموزشي، كشور را در برابر انواع توطئه ها 
بيمه خواهد كرد. رئيس جمهور افزود:  اگر آحاد جامعه به خاطر آرمان ها و 
اهداف جمعي از حقوق و منافع فردي بگذرند و براي فداكاري آماده باشند، 

اين بزرگ ترين قدرت بازدارنده در برابر متجاوزان خواهد بود. 
دكتر روحاني با بيان اينكه دفاع مقدس درسي ماندگار براي تاريخ ايران 
اسلامي است كه يكپارچگي ملت و روحيه ايثار ملت ما را آسيب ناپذير 
مي كند، گفت:  خانواده معظم شهدا و ايثارگران صحنه هاي ماندگاري در 
تاريخ آفريدند و روحيه ايثار و شهادت آنها بايد به فرهنگ عمومي در طول 

نسل ها تبديل شود. 

دبير شوراي عالي امنيت ملي:
مقاومت ملت يمن سرنوشت آينده منطقه را رقم مي زند

يم�ن  مظل�وم  م�ردم  نظي�ر  ك�م  وپايم�ردي  مقاوم�ت 
سرنوش�ت آين�ده منطق�ه و امني�ت آن را رق�م خواه�د زد.

 به گزارش دبيرخانه شوراي عالي امنيت ملي، علي شمخاني، نماينده مقام 
معظم رهبري و دبير شوراي عالي امنيت ملي روز گذشته در ديدار هيئت 
شوراي عالي انقلاب يمن با اشاره به جنايت هاي بي سابقه عربستان سعودي 
در جريان تجاوز به يمن اظهار داشت: هدف قرار دادن مناطق مسكوني، 
بيمارس��تان ها ومراكز خدماتي وكش��تار زنان و كودكان بيگناه در كنار 
محاصره غير انساني مردم يمن مصداق بارز جنايت جنگي است و بايد مورد 

اعتراض همه وجدان هاي بيدار و سازمان هاي بين المللي قرار بگيرد. 
وي با انتقاد شديد از رسانه هاي وابسته به نظام سلطه كه با عدم انعكاس 
جنايت هاي بي سابقه عربستان س��عودي عليه مردم مظلوم يمن همه 
اصول و هنجاره��اي حرفه اي، اخلاقي و انس��اني را در اطلاع رس��اني 
بي طرفانه زير پاگذارده اند، افزود: استفاده دولت سعودي از سلاح هاي 
حاوي گازهاي سمي و بيماري زا در حملات هوايي و موشكي به مناطق 
مس��كوني با هدف نسل كش��ي و از ميان بردن مقاومت مش��روع ملت 
سلحشور يمن است. ش��مخاني با اشاره به شكس��ت مفتضحانه صدام 
حسين در تجاوز به جمهوري اسلامي، فرجام ذلت بار بعثي هاي متجاوز 
را شايسته عبرت آموزي كشورهايي كه به دنبال تحميل اراده خود از لوله 
سلاح هستند عنوان كرد واظهار داش��ت:مقاومت وپايمردي كم نظير 
مردم مظلوم يمن سرنوشت آينده منطقه و امنيت آن را رقم خواهد زد. 
دبير شوراي عالي امنيت ملي با تأكيد بر ضرورت توجه جامعه جهاني به 
حل بحران يمن با استفاده از راهكارهاي سياسي افزود: مذاكره گروه هاي 
يمني با يكديگر و جلوگيري از هرگونه دخالت خارجي تنها مسير ايجاد 

تفاهم و بازگشت امنيت وثبات به اين كشور است. 
ش��مخاني، حمايت همه جانبه جمهوري اسلامي از مقاومت مردم يمن 
در برابر تجاوز خارجي را تكليفي ش��رعي، انساني و اخلاقي عنوان كرد و 
اظهار داشت: ايمان الهي، استقلال طلبي و تقويت اشتراكات سياسي ميان 
گروه هاي مختلف و قبايل، به عنوان عوامل اصلي پيروزي مردم يمن در 

قبال تجاوز خارجي بايد بيش از پيش مورد توجه واهتمام قرار گيرد. 
سرپرست هيئت يمني در جريان اين ملاقات با ارائه گزارشي از آخرين 
تحولات سياس��ي وميداني در يمن ضمن قدرداني از حمايت مس��تمر 
جمهوري اس��لامي از مردم يمن از س��كوت مجامع بين المللي در قبال 
جنايات دولت عربستان سعودي در يمن انتقاد كرد و اظهار داشت: تا زماني 
كه حتي يك يمني امكان به دست گيري سلاح داشته باشد مقاومت در 
برابر تجاوز ادامه خواهد داشت. وي با اشاره به اراده رهبران انقلاب يمن 
براي پايان دادن به بح��ران موجود از طريق گفت وگوهاي يمني- يمني 
از كش��ورهايي كه قصد كمك به مردم يمن را دارند در خواست كرد كه 
ظرفيت هاي خود را براي پايان خونريزي و كشتار مردم بيگناه و جايگزين 
شدن مسير هاي سياسي به كار گيرند. نمايندگان شوراي عالي انقلاب يمن 
نيز در اين ديدار در سخنان جداگانه اي با قدرداني از حمايت مؤثر جمهوري 
اسلامي ايران از مردم يمن بر عزم و اراده خلل ناپذير يمن در برابر مقابله با 

تجاوز خارجي تأكيد كردند. 

    رسا: آيت الله جوادي آملي:  ولايت مداري به معناي اطاعت محض 
از امام در همه شئون است. 

     ايرنا: وزير كشور خواستار تعيين تكليف فوري اتباع افغانستاني غير 
مجاز مقيم در ايران شد. 

     نس�يم:  يك روزنامه س��عودي در واكنش��ي  منفعلانه به سخنان 
رئيس جمهوري اي��ران مبني ب��ر اس��تفاده از »زبان اقت��دار« مقابل 

اهمال كاري عربستان در باره فاجعه »منا« به وي توهين كرد.
     مهر: حجت الاسلام خاموشي، رئيس س��ازمان تبليغات اسلامي:  
مردم بصير با هوش��ياري تمام در انتخابات مجلس و خبرگان شركت 

مي كنند و به كساني كه با ولايت زاويه دارند، رأي نمي دهند. 
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 طنز هاي خودماني
 مسعود دانش منش

خودمانيم

فقط يك كم  سر و صدايش بيشتر بود!
   نوبخ��ت با بي��ان اينكه نامه چه��ار  وزير به روحاني از س��ر 

خيرخواهي بود، گفت: اين نامه از يك گزارش فراتر نبود. 
*پس وزراي ما هم جزو خيرين بودند؛ اجرشان با خدا. راستش 
را بخواهيد من تا به حال نمي دانستم گزارش دادن هم كار خير 
اس��ت، از اين به بعد اگر خدا قبول كند روزي 10 تا گزارش به 
رئيس��م مي دهم! ضمناً با آقاي نوبخت موافقم؛ اين نامه از يك 

گزارش فراتر نبود؛ فقط يه كمي سر و صدايش بيشتر بود!
    نوبخت گفت بايد يك مُهر محرمانه به اين نامه مي زدند. 

* آه��ان. . . ! پس مُهر گم ش��ده بود؛ بعضي ها بيخ��ود قضيه را 
بزرگش كردند! اما خيالي نيس��ت؛ جلوي ضرر را هر جا بگيريد 
منفعت اس��ت. آن مُهر بالاخره پيدا مي شود. پيشنهاد مي كنم 
يكي يك مُهر به دهان تك تك وزيران بزنيد تا ديگر اين مسائل 

تكرار نشود!
   روزنامه دورِهمي »آرمان« در راس��تاي رسالت خطير خود در 
پرداختن همه جانبه به ي��ك خانواده خاص، اين ب��ار وارد مقوله 
شباهت شناسي شده و مطلب بلندي درباره شباهت فاطمه هاشمي 

با پدرش نوشته با تيتر: »دختر كو ندارد نشان از پدر!« 
* اتفاقاً سركار عليه به مادرش رفته است كه آرزوي پايان انقلاب 
را از اوين دارد! دختر كو ندارد نش��ان از پدر و م��ادر/ تو خواهر 

مهدي خوانش...! 

هشدار اقتصادي 4 وزير و ارتباط آن با  برجام
وزراي اقتصاد، صنعت، كار و دفاع در نامه اي مشترك به رئيس جمهور با 
انتقاد از برخي تصميمات و سياست هاي ناهماهنگ دستگاه ها، هشدار 
دادند اگر تصميم ضرب الاجل اقتصادي گرفته نشود ركود تبديل به بحران 

خواهد شد. 
اما چرا اكنون و چرا در اين شرايط چهار تن از وزيران محترم دولت كه از قضا 
از نزديك ترين وزيران كابينه به رئيس جمهور هستند، اقدام به نوشتن نامه 
كرده اند؟ مگر آقايان وزرا رئيس جمهور را در جلسات دولت نمي بينند؟ يا 
آنكه آيا وزرا نمي توانند به ملاقات رئيس جمهور رفته و موضوعات مهم را با 

ايشان در ميان گذارند؟
چگونه است كه نامه چهار وزير اقتصاد، صنعت، كار و دفاع به رئيس جمهور 
پس از نگارش به سرعت در رس��انه هاي متعدد خبري داخلي و خارجي 

منتشر مي شود و گسترش مي يابد؟
اصل ماجرا چيست و چرا فقط توسط اين چهار وزير بايد صورت پذيرد؟ وزير 
اقتصاد به عنوان متولي بازار مالي، بانك و بورس كشور، وزير كار، تعاون و 
رفاه اجتماعي به عنوان متولي اصلي اشتغال در كشور، وزير صنعت، معدن 
و تجارت به عنوان متولي صنايع، معادن و بازرگاني داخلي و خارجي ايران و 
همچنين وزير دفاع به عنوان نماينده نيرو هاي مسلح در دولت طي نامه اي 
مفصل و در هشت بند مشكلات متعدد كش��ور را برشمرده و نگاشته اند: 
»همانطور كه مستحضريد از دي ماه 1۳۹۲ تاكنون بازار سرمايه متأثر از 
تحولات و متغيرهاي كلان بين المللي و داخلي از جمله كاهش بهاي نفت 
و كالاي اساسي از جمله فلزات و همچنين تحريم ها و برخي تصميمات و 
سياست هاي ناهماهنگ دستگاه ها در داخل كشور شاهد افتي كم سابقه 
گرديده است به نحوي كه از دي ماه سال 1۳۹۲ تاكنون ظرف مدت 1۹ ماه 
ارزش بازار بر اساس شاخص قيمت ۴۲ درصد كاهش يافته و به لحاظ افت 
ارزش، بازار كاهشي معادل 1۸0 هزار ميليارد تومان را شاهد است. )ارزش 
بازار از ۵11 هزار ميليارد تومان در دي ماه 1۳۹۲ امروز به عدد ۳۳0 هزار 
ميليارد تومان رسيده است( و امروز در پي دستاورد بسيار ارزشمند و بزرگ 
هسته اي ملت ايران و در عين وجود پيامدهاي مثبت اقتصادي فراوان آن 

ابهاماتي نيز در بازار ايجاد شده كه بايد سريعاً واكنش نشان داد.«
در اين نامه مي خوانيم: »براساس پيش بيني هاي بودجه اي شركت ها كه در 
بازار سرمايه موجود است و واقعيت هاي موجود در عمليات صنايع مختلف 
بورسي در برهه كنوني اگر به صورت ضرب الاجل و براساس قواعد حاكم در 
شرايط بحران اتخاذ تصميم نگردد، بيم آن مي رود كه اين ركود تبديل به 
بحران و آنگاه بي اعتمادي شود كه براي زدودن آثار آن شايد مدت ها وقت 
لازم باشد.« با يك بررسي اجمالي مي توان شباهت هاي فراوان بين اين 
نامه كه توسط فرماندهان جهاد اقتصادي نوشته شده با نامه          فرماندهان 
و مسئولان جنگ كه در سال آخر جنگ به امام نوشته شد مشاهده كرد، 
به عنوان نمونه مي توان به مصاحبه اسماعيل احمدي مقدم با نشريه رمز 
عبور در 1۳ مرداد ۹۴ اشاره نمود. وي در اين مصاحبه اين گونه مي گويد: 
»اوايل تير به آقاي هاشمي گفته شده بود الان سوخت به اندازه ۲۴ ساعت 
و گندم به اندازه دو ماه بيشتر نداريم و نتوانستيم بخريم و جايگزين كنيم« 
يا مي توان به صحبت هاي مسعود روغني زنجاني اشاره نمود كه دقيقاً در 
نيمه جنگ تحميلي، عهده دار مسئوليت برنامه و بودجه كشور شد و او از 
نزديك ترين اقتصاددانان به نخست وزير و آقاي هاشمي رفسنجاني بود. در 
روزهاي بهار 1۳67 به صراحت گفته بود كه وضعيت اقتصاد كشور زير صفر 
است و يكي از استدلال هاي امام خميني)ره(براي پايان جنگ هم ابراز اين 
نظريات بود. وي معتقد است كه جنگ را دولت خاتمه داد نه نظامي ها. 
همچنين مهرماه سال 1۳۸۵ هاشمي رفسنجاني به مناسبت هفته دفاع 
مقدس در مصاحبه مطبوعاتي مسائل مربوط به ماه هاي منتهي به پذيرش 
قطعنامه را بازگو كرد و تصريح نمود: »وضع اقتصادي ما بد شده بود و دنيا 
تصميم گرفته بود بدون رعايت مقررات جنگ اجازه بدهد صدام هر كاري 
مي خواهد، انجام دهد. . . ما نگذاشتيم اين شرايط حاد به وجود بيايد و با 

پذيرش قطعنامه و تحميل شرايط، ما جنگ را به پايان رسانديم«. 
هاشمي رفسنجاني همچنين با اشاره اي گذرا به اختلافات سپاه و ارتش 
در آن مقطع و با ذكر اين نكته كه »دولت مهندس ميرحسين موسوي در 
آن موقع اعلام كرد ديگر قادر به تدارك مالي نيست، از لحاظ ابزار جنگ 
هم آقاي محس��ن رضايي نامه اي به امام نوشت و تجهيزات متعددي از 
جمله چندصد هواپيما و تعداد زيادي توپ و تانك خواس��ت«. آگاهان 
طرح مشكلات متعدد اقتصادي در كشور، شروع شدن جنگ نفتكش ها، 
كاهش قيمت نفت تا شش دلار و آسيب شديد قدرت اقتصادي كشور، 
كمبود غلات و مواد خوراكي در س��طح كش��ور، عدم امكان پشتيباني 
رزمندگان و ناتواني دولت در تأمين امكانات اوليه از قبيل سلاح و لباس و 
خوراك براي رزمندگان، همچنين نامه محسن رضايي به عنوان فرمانده 
جنگ و به نمايندگي از فرماندهان به امام را كه به قول سردار احمدي 
مقدم هاشمي رفسنجاني با زرنگي در جهت منافع خود از آن استفاده 
كرد، سبب ش��د فضا به گونه اي ايجاد ش��ود تا امام مجبور به پذيرش 

قطعنامه و نوشيدن جام زهر شود. 
بررسي تحولات كشور و اخبار و تبليغات كش��ور در روز هاي منتهي به 
پذيرش قطعنامه ۵۹۸ و مقايسه  آن با شرايط كنوني كشور احتمال آغاز يك 
فتنه جديد را تشديد مي كند. درست پس از دست دادن اتفاقي! وزير خارجه 
با رئيس جمهور امريكا، دولت تدبير كه تا چندي پيش مهم ترين موفقيت 
خود را خروج از ركود مي دانست و رئيس جمهور در شهريورماه ۹۳ رسماً 
عبور از ركود را اعلام كرده بود، به يكباره با نامه چهار وزيركليدي دولت 
روبه رو مي شويم كه وضعيت اقتصاد كشور را نزديك به بحران مي دانند. 
تركيب وزرا به گونه اي انسان را ياد روز هاي پاياني جنگ مي اندازد؛ وزرايي 
كه يكي از آنها مسئوليت كار و رفاه مردم را بر عهده دارد و ديگري مسئول 
تأمين احتياجات نيروهاي نظامي و دفاعي كشور است. همچنين وزراي 
صنعت، معدن و تجارت و وزير اقتصاد در حالي وضعيت كشور را رو به بحران 
مي دانند و نامه نگاري مي كنند كه برخلاف ادعاي گروهي كه نامه فوق را 
ناشي از اختلافات در تيم اقتصادي دولت مي دانند، طيب نيا در گفت وگوي 
ويژه خبري تيم اقتصادي دولت را منسجم ترين تيم اقتصادي در دولت هاي 

بعد از انقلاب مي داند و شائبه هرگونه اختلاف در دولت را رد مي كند. 
به راستي اگر دولت از همراهي يك تيم منسجم اقتصادي بهره مي برد،  
و  قرار است پس از گذر از ركود و آماده شدن براي اجراي برجام حركتي 
شتابان به سوي رونق اقتصادي آغاز كند چگونه است به يكباره و يك شبه به 
سمت بحران مورد انذار قرار مي گيرد. آيا جام زهر ديگري در كار است؟ آيا 
قرار است اين بار مجمع عقلا پس از برجام، ملت را به سمت و سوي اهداف 

خاصي هدايت نمايند؟ آينده قضاوت خواهد كرد. 

ساختمان مجمع عمومي سازمان ملل 
 مهدي پورصفا

     تحليل 
متحد در نيويورك هفته گذشته ميزبان 
دهها تن از روساي كشورهاي مختلف 
دنيا براي حضور در مجمع عمومي اين سازمان بود كه هر سال نيز 
به محفلي براي اعلام برجسته ترين نظرات و راهبردهاي قدرت هاي 

مطرح دنيا نيز تبديل مي شود. 
در اين بين حضور روساي جمهور ايران و امريكا و سخنراني هاي سالانه 
اين دو با نكات برجسته اي همراه بوده است كه مي تواند پايه اي براي 
برنامه ريزي هاي سياست خارجي محسوب شود. صرف نظر از سخنراني 
حسن روحاني رئيس جمهور اسلامي ايران كه تا حدود زيادي تحت 
تاثير واقعه منا و كشتار حاجيان ايراني قرار گرفته است، باراك اوباما 
رئيس جمهور ايالات متحده امريكا به نكته اي اشاره كرد كه مورد توجه 

تمام تحليلگران قرار گرفت. 
رئيس جمهور امريكا در سخنراني سالانه خود در مجمع عمومي سازمان 
ملل متحد به اين نكته اش��اره كرد كه ش��عار مرگ بر امريكا نه براي 
ايراني ها امنيت به همراه مي آورد و نه براي آنان ايجاد شغل مي كند. البته 
اوباما در سخنراني خود به تاريخ پر غرور مردم ايران نيز اشاره كرد، اما به 

نظر مي رسيد كه قسمت اصلي سخنان وي همين نكته بود. 
     پاسخي كه جواب آن را رهبري داد

شايد در ابتدا اين سخن رئيس جمهور امريكا تنها يك اشاره كوچك به 
يك خصومت ديرينه بين ايران و امريكا باشد، اما تحولات بعدي نشان 
داد كه اين مسئله كمي جدي تر از يك اشاره كلي به يك اختلاف ديرينه 
باشد بلكه بايد در بين آن به دنبال لايه هاي پنهان تري از ديپلماسي و 

حتي برنامه ريزي براي ايجاد يك حركت دو جانبه بود. 
اندكي بعد از س��خنان باراك اوباما، رهبر معظم انقلاب اس��لامي به 
صورت غير مستقيم پاسخ اين اظهارات را در جمع فرماندهان ارتش 
جمهوري اسلامي در نوشهر دادند.  حضرت آيت الله خامنه اي با اشاره 
به دشمني هاي جدي و سنگين در مقابل حركت مستقل و شگفتي ساز 
ملت ايران، گفتند: دشمن به دنبال تسليم شدن نظام اسلامي است و با 

كوتاه آمدن در مقابل او، دشمني ها برطرف نمي شود. 
رهبر انقلاب در ادامه افزودند: سربرآوردن ملت مستقلي كه با زورگويان 
و وابستگان به آنها مخالف است، براي نظام سلطه قابل تحمل نيست، 
بنابراين در مقابل اين ملت دشمني مي كنند و تصور اينكه »اگر فلان 
حرف را نزنيم يا فلان كار را نكنيم و ملاحظه  دشمن را بكنيم، دشمني ها 

كم مي شود«، تصور نادرستي است. 
اين سخنان در حقيقت پاسخ به اين درخواست اوباما بود كه ايران از بار 
شعارهاي انقلابي خود بكاهد. اما در اين ميان اظهارات دو مقام ديگر 

غربي شك و ترديدها را به يقين تبديل كرد. 

      كري و مركل چه گفتند
جان كري، وزير امورخارجه امريكا در گفت و گو با راديو فارسي بي. بي. 
سي به بحث حذف ش��عار مرگ بر امريكا و نقش آن در روابط ايران و 
امريكا اشاره كرد و گفت: فكر مي كنم همه مي توانند با تغيير لحن و كم 
كردن از شعار ها شروع كنند. اول از همه شعار مرگ بر امريكا و مرگ 
بر اسرائيل. داشتن نقشه اي براي نابودي اسرائيل به اين روند كمكي 
نمي كند و اين نقطه آغازي بر گسترش روابط دو جانبه مي تواند باشد. 
در ادامه مركل، صدراعظم آلمان نيز به بحث مرگ بر رژيم صهيونيستي 
اشاره كرد و گفت: خصومت فعلي ايران با اسرائيل و درخواست هاي مكرر 
براي نابودي اسرائيل »غير قابل قبول «هستند و تهران ضرورت دارد 
مواضعش را در اين زمينه تغيير دهد. آلمان آنقدر اين پيام را با صداي 

رسا و آشكار تكرار مي كند تا حكومت ايران آن  را درك كند. 
صدر اعظم آلمان در اين مصاحبه ضمن بيان غي��ر قابل قبول بودن 
مواضع ايران در قبال اس��رائيل گفت: اميدوارم روزي سياستمداران 
حاكم در تهران به اين نتيجه برسند و تا آن موقع وظيفه دولت آلمان 

تكرار مجدد اين درخواست است. 
سؤال اصلي اينجاست كه دليل اصلي به راه افتادن چنين درخواست 

هايي از ايران چيست؟
      چرا مجوز   غني سازي اهميتي ندارد

پس از توافق هس��ته اي بين ايران و كش��ورهاي عض��و 1+۵ موجي 
از اميدواري براي تغيير موضع تهران در مس��ائل بني��ادي مرتبط با 
سياست خارجي ايران در محافل غربي به راه افتاد كه در صدر تمام آن 
مصاحبه هاي گوناگوني بود كه رئيس جمهور ايالات متحده امريكا در 
مورد سرنوشت برجام انجام مي داد.  بسياري از منتقدان اين توافق در 
امريكا اعتقاد داشتند كه ارائه مجوز غني سازي به ايران بعد از 1۵ سال 
به ميزان عملاً ايران را به يك كشور اتمي با قابليت هر گونه ساخت سلاح 
هسته اي تبديل مي كند.  در مقابل، اوباما اين گونه قضاوت مي كرد كه 
ساختار داخلي و بنيادين ايران به نحوي تغيير خواهد كرد كه نگراني 
از هرگونه غني سازي با درصد بالا در ايران وجود نخواهد داشت. اين 
رويكرد بعدها اين نكته را در داخل مطرح كرد كه ايران با اجراي برجام 
به گونه اي تغيير خواهد كه هيچ گونه تهديدي حتي با فرض غني سازي 

بالا رژيم صهيونيستي را تهديد نخواهد كرد. 
اتاق هاي فكر امريكايي به صراحت بر اين نكت��ه تأكيد مي كنند كه 
در صورت تغيير ساختار سياس��ي ايران ديگر بحث تهديد هسته اي 
هيچگونه موضوعيتي نخواهد داشت. در اين ميان اين سؤال مطرح 

است كه اولين گام از اين روند چگونه برداشته خواهد شد. 
      ايران بايد از شعار مرگ بر امريكا كوتاه بيايد

به نظر مي رسد كه حذف شعار مرگ بر امريكا بخشي مهم و بنيادين از 

سياست امريكايي ها براي تغيير بنيادين در داخل ايران است و اينگونه 
به نظر مي آيد كه پيشنهاداتي نيز در اين باره به ايران داده شده است؛ 
پيشنهاداتي كه شايد در قبال مزاحمت هاي كمتر غرب در مقابل كوتاه 
آمدن ايران از برخي مواضع انقلابي خود باشد؛ پيشنهاداتي كه با واكنش 
مستقيم رهبر انقلاب روبه رو و به شدت رد شد. پيشنهادي كه پيش از 
اين در قالب پيشنهاد پيوستن ايران به اتحاد ضد داعش مطرح شد و 
در همان زمان نيز رهبر انقلاب با آن مخالفت كردند و آن را با توجه به 

موضع امريكا در قابل داعش بي معني عنوان كردند. 
به نظر مي رسد تمام اين گام ها بدين منظور شكل مي گيرد كه امريكا 
بتواند از فضاي به وجودآمده، به تغيير در معادله  قدرت و سياست داخلي 
ايران برسد؛ امري كه هرچند در اظهارات علني مقامات امريكايي به آن 
اشارتي مي شود، اما در واقع بيش از هر چيزي بر آن حساب و تمركز 
كرده اند كه اين فضا، مقدمه  نفوذ و سپس براندازي جمهوري اسلامي 

باشد، نه مقدمه  پذيرش اين كشور به مثابه  يك قدرت هسته اي. 
 پيتر هارل، از پژوهشگران انديشكده »مركز امنيت امريكايي جديد«، 
به مقامات كاخ سفيد چنين تجويز مي كند: »امريكا بايد يك استراتژي 
تهاجمي ترويج اصلاحات سياسي و اجتماعي در ايران را دنبال كند تا 
تعامل بيشتر مؤسسات غيردولتي امريكايي و بين المللي و نهادهاي 
جامعه  مدني در ايران تسهيل ش��ود. واشنگتن بايد به باقي ماندن در 
كنار فعالاني در ايران، كه به دنبال اصلاحات سياسي در كشور هستند، 
ادامه دهد.«  بر اين مبنا، تلاش كرده اند رويكرد نخبگان سياسي كشور 
را با اعمال فش��ارها و تهديدات فزاينده به سويي تغيير دهند كه آنان 
احساس كنند »هزينه « تقابل با غرب و ايستادگي بر آرمان هاي انقلاب 
اسلامي، بسيار بيشتر از »فايده هاي« آن اس��ت. همين ايده و وجود 
گروه هاي سياسي برانداز داخلي با سابقه  انقلابي، زيربناي پروژه  انقلاب 
رنگي نيز به شمار مي آيد؛ امري كه مقام معظم رهبري با شناخت روند 
برنامه ريزي هاي نظام سلطه، بيان داشتند: »تنها اميد دشمنان اين 
است كه انقلاب به دست كساني به شكست برسد كه خود در انقلاب 

نقش داشتند.« 
    ترفند جديد دشمنان

بنابراين همان طور ك��ه در دوران مقاومت ب��راي افزايش بهانه هاي 
چانه زني در پرونده  هسته اي، تحريم هاي اقتصادي و فتنه هاي داخلي 
سياسي براي تغيير ادراك سياسي و سرگشتگي ساختار تصميم گيري 
كشور طراحي شد، تلاش هاي جدي تري نيز براي تغيير ماهيتي نظام 
داخلي كشور صورت مي گيرد كه برجسته ترين آن همين حذف شعار 

مرگ بر امريكا است. 
در اين ميان بايد ديد كه موضع دولت در قبال اين ترفند جديد دشمنان 

انقلاب اسلامي چيست. 

 حذف شعار مرگ بر امريكا، مقدمه ورود دشمن به محيط داخل

آن 5 نفر اصرار داشتند به متن برجام كاري نداشته باشيم!
پاسخ زاكاني به بيانيه منتقدان گزارش كميسيون ويژه

در حال�ي ك�ه چه�ار روز از قرائ�ت گ�زارش 
كميس�يون ويژه مجلس در خص�وص برجام 
مي گذرد چالش ها و گفته ه�ا در خصوص اين 
گزارش همچن�ان ادامه دارد. درس�ت پس از 
قرائت اين گ�زارش در صح�ن علني مجلس 
بود ك�ه پنج نف�ر از اعض�اي اين كميس�يون 
ويژه با صدور بيانيه اي به رون�د تهيه گزارش 
نهايي اعتراض كردند و مدعي ش�دند كه اين 
گزارش خارج از مجلس و بر اس�اس گفتماني 
تدوين ش�ده بود ك�ه از ابتدا مخال�ف برجام 
ب�ود. به گفت�ه اين پن�ج نفر، گ�زارش مذكور 
نكات »بس�يار مثب�ت« توافق اتم�ي ايران و 
كش�ورهاي 1+5 را نادي�ده گرفت�ه اس�ت. 
اين بيانيه كه توسط علاءالدين بروجردي، منصور 
حقيقت پور، غلامرضا تاجگردون، مسعود پزشكيان 
و عباسعلي منصوري آراني كه گفته مي شود به دولت 
يازدهم نيز گرايش دارند، امضا و صادر ش��ده بود، 
واكنش هاي متفاوتي را در سطح جامعه و پارلمان 
به وجود آورد، به گونه اي كه برخي از اعضاي ديگر 
كميس��يون ويژه برجام به اين اعتراض پنج نفره، 

واكنش نشان دادند و آن را غيرواقعي خواندند. 
اين كشمكش ها ميان نمايندگان موافق و مخالف 
تا آنجا ادامه پيدا كرد كه ديروز پس از پايان جلسه 
علني مجلس، عليرض��ا زاكاني به عن��وان رئيس 
كميسيون ويژه برجام و مسعود پزشكيان يكي از 
چهره هاي معترض به گزارش نهايي در راهروهاي 
پارلمان و در ميان خبرنگاران مناظره اي »اتفاقي« و 

بدون برنامه ريزي را انجام دادند. 
     دفاع زاكاني از متن گزارش نهايي

در اين مناظره زاكاني در دفاع از عملكرد كميسيون 

برجام در تدوين گ��زارش نهايي آن عنوان كرد كه 
از آغاز نيز قرار بود كه روش و نحوه بررس��ي برجام 
و تدوين گزارش، با پيش��نهاد اعضاي كميسيون 
تعيين و تكليف ش��ود، اما متأس��فانه پيشنهادي 
از سوي آقايان مطرح نش��د، از طرف ديگر همين 
روش بندي را بنده نوشتم و سپس در كميسيون به 

تصويب اعضا رسيد. 
نماينده مردم تهران، ري، شميرانات و اسلامشهر در 
مجلس شوراي اسلامي ادامه داد: در اين روش بندي 
مش��خص ش��د كه براي تدوين گزارش بايد چه 
گام هايي برداش��ته ش��ود تا اين گزارش در تاريخ 
۸ مهرماه به صحن علني ارائه شود كه خوشبختانه 
كميسيون مربوط عين همين روش را اجرايي كرد. 
زاكاني با بيان اينكه منتقدان گزارش نهايي برجام، 
آسماني و بسيار فرا واقعي نگاه مي كردند، افزود: دكتر 
پزشكيان در روزهاي آخر اعلام مي كرد كه ما بايد 
دقت كنيم، كه از كجا آمده ايم، كجا هستيم و به كجا 
مي خواهيم برويم، كه ما نيز از اين مطالب استقبال 
كرديم، اما س��ؤال بود كه اين مطالب مطلوب چه 
نسبتي به هدف و كار ما داشت، زيرا ما در اين رابطه 
با يك سند مواجه بوديم، كه در صورت غفلت امكان 
داشت در اين مسائل در دادگاه هاي بين المللي عليه 
ما استفاده ش��ود، از اين رو نمي توانيم با آرزوهاي 
خودمان زندگي و كار كنيم.  اين نماينده مردم در 
مجلس نهم ادامه داد: برخي اعضا به متن سند برجام 
دق��ت نمي كردند، از طرف ديگر دكتر پزش��كيان 
هم صحبت هاي خود را ك��رده و مي خواهند با اين 
موضوعات مشكلات جهان را در يك كميسيوني كه 

يك ماه تشكيل شده، حل كنند. 
وي افزود: ما موظف بوديم كه برجام را بررسي كنيم، 

اما برخي دوستان اصرار داشتند كه ما متن برجام را 
كاري نداشته باشيم. دوستان مي گفتند كه بياييم 
درباره روند و تبعات تحريم ها صحبت كنيم، به طور 
مثال آقاي تاجگردون اعلام مي كرد كه نبايد درباره 
متن صحبت شود، البته گزارش تاجگردون و گزارش 
كميته سياسي هم وجود دارد، كه من اين گزارش را 

روز شنبه منتشر مي كنم. 
زاكاني گفت: اين 16۵ موضوعي كه دوس��تان در 
بيانيه آورده اند، موضوعاتي است كه برخي هايش 
را اصلًا نخوانده اند، از اي��ن رو برخي از اين محورها 
خنده دار بوده و با برجام نسبتي نداشته و متن مربوط 

به توانمندي هاي نظام اسلامي و انقلاب بود. 
وي ادام��ه داد: كميس��يون برج��ام ي��ك گ��روه 
حقيقت ياب بود كه مس��يرش بر اساس يك روش 
دقيق تنظيم ش��ده بود تا ظرف يك ماه به نتيجه 
برس��يم. از طرف ديگر در روز اول ما اعلام كرديم 
كه هر يك از نمايندگان اگر درباره برجام تحقيق 
كرده اند، مس��ائل خود را ارائه كن��د، در اين رابطه 
حقيقت پور گفت كه حتي يك برگ در كميسيون 

امنيت درباره برجام وجود ندارد. 
اين نماينده مردم در مجلس نهم با يادآوري اعطاي 
فرصت 1۴ س��اعته به تيم س��ابق مذاكره كننده 
هسته اي و فرصت ۲۴ س��اعته به تيم فعلي براي 
اظهارنظر درباره برجام در كميس��يون ويژه گفت: 
همچنين ما 6۵ سؤال درباره متن برجام استخراج 
كرده و براي وزارت خارجه فرستاديم، اما متأسفانه 
دولت به پرس��ش ها جواب نداد، اما سازمان انرژي 
اتمي به سؤالات مطروح پاسخ داد كه ما از آنها تشكر 
كرديم و اين سؤالات را حتي روي پايگاه اطلاع رساني 
خود هم گذاشتيم و از اساتيد دانشگاهي خواستيم 

درباره آنها نظر دهن��د.  زاكاني ادام��ه داد: نظرات 
اساتيد استماع شد و به چاپ رسيد و تمام آنها در 
اختيار تمام اعضا قرار گرفت، سپس نظرات دولت 
و تحقيقات ص��ورت گرفته و گزارش مش��روح و 
۵0 ساعته جلسات و گزارش كميته ها را كنار هم 
گذاش��تيم و آن را تبديل به متن كرديم، بعد از آن 
روز چهارشنبه پيش نويس گزارش را به كميسيون 
آورديم و تنها ۹ نفر از اعضا حضور داشتند.  وي گفت: 
در اين نشست تمام سؤالات و متون در اختيار اعضا 
قرار گرفت و قرار ش��د تا روز شنبه اعضا گزارش را 
بخوانند و نظرات خود را ارائه كنند، البته دوستان به 
متن ارائه شده معترض شدند كه من در جواب روش 
و مسير طي شده براي تدوين متن را مطرح كردم. 

زاكاني افزود: حتي من گفتم كه شما فرصت داريد 
كه هم اكنون اصلاحات خود را به متن وارد كنيد تا 
متن به صورت بند به بند رأي گيري شود، كه پس 
از آن دوستان ناراحت شدند و جلسه را ترك كردند 
و اصرارشان بر اين بود كه گزارش اوليه كميته ها در 
گزارش مدنظر قرار گيرد، كه من ان شاء الله روز شنبه 

گزارش كميته ها را منتشر مي كنم. 
اين نماينده مردم در مجلس نه��م، ادامه داد: اين 
جلسه تا پاسي از شب طول كشيد و در اين نشست 
كه با حض��ور 1۲ نفر از اعضا برگزار ش��د، كليات و 
جزئيات مورد به مورد بررسي و رأي گيري شد و بعد 
با رأي اعضا، هيئت رئيسه موظف به تنظيم نگارشي 

و انشايي موارد و گزارش شد. 
زاكاني ادامه داد: من در اينجا اعلام مي كنم كه تمام 
گزارش كميته ها در گزارش نهايي آورده ش��ده، از 
طرف ديگر زماني كه گزارش كميته سياس��ي در 
صحن كميسيون قرائت شد، اكثر اعضا نسبت به 
نوع نگارش و متحويات آن خنديدند، از اين رو پس 
از آن اين گزارش در اختيار كارشناسان حاضر در 
جلسه قرار گرفت و آنها از دل اين گزارش چندين 
بند را تدوين كردند كه همگ��ي اين موضوعات در 

گزارش نهايي آمد. 
وي افزود: از طرف ديگر گزارش حقيقت پور درباره 
كميته امنيتي بيشتر در قالب پيشنهاد بود، كه به 
وي گفتم اين گزارش نيز بايد تبديل به چندين بند 
پيشنهادي شود كه در نهايت اين موضوع نيز انجام و 

بندها در آخر گزارش نهايي آورده شد. 
زاكاني درباره آينده طرح برج��ام، ادامه داد: تمام 
نمايندگان مجلس نسبت به آينده كشور مسئوليت 
دارند، بنده معتقد هس��تم كار كارشناسي در اين 

حوزه صورت گيرد. 
     تدوين گزارش علمي نبود

ام��ا در طرف مقابل مس��عود پزش��كيان كه عضو 
كميس��يون ويژه بررس��ي برجام و از منتقدان به 
گزارش نهايي كميسيون ويژه اس��ت در پاسخ به 
زاكاني عنوان كرد كه متأسفانه در تدوين گزارش 
برجام هي��چ روش علمي وجود نداش��ت، از اين رو 
وقتي راه را اشتباه طي كنيم، نتيجه اشتباه و غلط 

نيز به دست مي آيد. 
پزشكيان درباره آينده طرح برجام گفت: كليت نظام 
نسبت به اين موضوع به نظر واحد رسيده اند و اين 

طرح نيز در مجلس به تصويب خواهد رسيد. 

      هسته اي 

قدرداني از عملكرد دستگاه قضا 
در برخورد با پرونده بابك زنجاني

نايب رئيس كميسيون قضايي و حقوقي مجلس، با تأكيد بر اينكه 
عملكرد قوه قضائيه در پرونده بابك زنجاني با اين حجم تخلفات 
جاي تقدير و تشكر دارد، گفت:  رسيدگي به پرونده بابك زنجاني 
آن هم به ش�كل علني نش�ان داد دس�تگاه قضا به دور از هر نوع 
ديدگاهي تنها به اجراي قوانين و مبارزه با تخلفات اقدام مي كند. 
سيدحميدرضا طباطبايي نائيني در گفت وگو با خبرگزاري خانه ملت، 
با مثبت ارزيابي كردن عملكرد دس��تگاه قضا در رس��يدگي به پرونده 
زنجاني، گفت:  قوه قضائيه با استقلال و توان كافي در برخورد با  بابك 
پرونده بابك زنجاني وارد ش��د. نماينده مردم نائين، خور و بيابانك در 
مجلس، با بيان اينكه قوه قضائيه تاكنون پرونده هاي بزرگ بسياري را به 
نتيجه رسانده است، افزود:  دستگاه قضا با رسيدگي به اتهامات وارده به 

متهمان تاكنون به ايجاد آرامش در كشور كمك شاياني كرده است.

محسن فارساني


